
 עדכונים

 בבני ברק בליל ט"ו בשבטהכינוס 

הראש בבני ברק כינוס לחיזוק מצות כיסוי 

בליל טו יתקיים בעז"ה  בהשתתפות גדולי ישראל

. עם כאלף מקומותבאולם מרווח תשפ"ה בשבט 

 . יתפרסמו בקרובהפרטים המלאים 
••••• 

 2בקרוב: יש כיסוי 

שיצא לאור בעז"ה בסמוך לכינוס בגליון החדש 

בבני ברק יובאו דברים מרתקים מגדולי ישראל 

וכן ראיון עדכני ועוד. ניתן לפרסם בגליון חנויות 

מטפחות וכדו' ניתן ליצור קשר בקו ליבי ער 

 .074-796-2285 שמספרו
••••• 

 שיעור בסוגיית כיסוי הראש

יכולים להשתתף בשיעורים  אינםלטובת אלו ש

בנושא כיסוי הראש )ראו בקטע הבא( ניתן להאזין 

 בקו ליבי ער. ת"ח ידועלשיעור מפי 
••••• 

 ממשיכים! ים בשובבי"םשיעורה
בסוגיות הנוגעות  שיעוריםבימים אלו מתקיימים סדרת 

 בזמננו ע"י מכון 'שמעתתא':למצות כיסוי הראש 

מתחם בתי הכנסת רח' הרב אלישיב מידי ליל  אחיסמך:

 10שישי בשעה 

מידי  26בימ"ד נחלת בנימין רח' יהודה הנשיא  :אלעד

 וחצי 9מוצש"ק בשעה 

מידי  33בימ"ד אהל פנחס רח' המגיד ממעזריטש  ביתר:

 9:00 מוצש"ק בשעה

מתחם בתי הכנסת שכונת חפציבה מידי  בית שמש:

 9:00 מוצש"ק בשעה

מידי  18בימ"ד חוג חת"ס רח' אדמורי אלכסנדר  :בני ברק

 10מוצש"ק בשעה 

באוצר  19אור הצפון רח' אבינדב : בימ"ד מרכז-ירושלים

 וחצי בלילה 10הספרים למעלה מידי יום שלישי בשעה 

 67: בימ"ד שערי תורה רח' זווין יעקב הנוו-ירושלים

 .9מוצש"ק בשעה  . מידיבשטיבלאך למטה

בימ"ד בני הישיבות גרין פארק : ספר.ק-ודיעין עליתמ

 9  מידי מוצש"ק בשעה 9רח' הרב מפונביז' 

ולפתיחת שיעורים ניתן להשאיר הודעה  לבירורים

 0733.479.287ו" במערכת "דברי רבותינ
 

 ליראי השם השבועימדור ה
במיזם שבועי של עידוד מערכות  'ליבי ער' קו'

 המצהירים על מכירת  עסקיםפרסם לא לעיתונים 

רוב לצערנו,  הנוגדים את פסק הרבנים. מוצרים

שמטרתם למכור כמה  מצהיריםעסקי הפאות 

דבר שנאסר במפורש על ידי  ער טבעיישכשיותר 

)ניתן לקבל מכתבים וציטוטים  גדולי ישראל

 (.במערכת

: פונים לארגון עזר מציון ומבקשיםכולנו השבוע 

אנא עם כל ההערכה והכבוד לפועלכם הרב, 

הפסיקו להציע פרס "פאה נכרית" במכירה 

הסינית, הפאות הנמכרות כיום נאסרו ע"י גדולי 

ה ומהווה ישראל וכל פרסום כזה נותן לגיטימצי

 .על פסק גדולי ישראל התרסה

 ברק בני 16אשל אברהם  :דואר •

 052-580-9000: ןטלפו •

 ezer@ami.org.ilראשי עזר מציון:  דוא"ל •

או  chananya@ami.org.il: הרב חנניה צ'ולק דוא"ל •

Rabbicholak@ami.org.il   
 

 תגובות

צריך , ממש חזק וברוך,  יישר כח איזה יופי •

ואתם השופר של  להשמיע את  האמת לרבים

 .הקב"ה לפרסם דעת תורה אמיתית בעולם

זה המבחן  -עכשיו שיש שקט והפסקת אש 

 האמיתי אם אנחנו עושים תשובה או לא

 .עכשיו הוא הזמן לעשות תשובה מאהבה

 במיוחד לתקן את בעיית חוסר הצניעות

 .כי זה עיקר המעכב את ביאת משיח צדקנו

דעת גדולים גימטריא  ואצרף איזה פרפרת קטנה 

 דעת מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל

מרן הגריש"א וזכינו  והנה מצאנו מכתב עם דעתו של

. הדברים הובאו בחלק מהטענות לעיללכוון לדבריו ב"ה 

ע"י תלמידו הגאון רבי משה מרדכי קארפ שליט"א 

 והודפסו בספר "דברי שלום" )עמ' שמו( ואלו דבריו: 

כששאלנו שוב במועד אחר הלוא מצוי שיוצאות קצת "

שערות במטפחת השיב דמנלן דבפאה אינו כן?! 

)בפרט בפאות של היום )אדר תשנ"ו( מצוי מאוד 

 שמתגלה השיער מהצדדין, מלפנים, מאחור(

 עוד אמר, דאף אם לו יצוייר שהוא כן, מטפחת עדיף!

( שקבלו תם סופרדעיקר המנהג איסור )שכתב הח

בשערות יוצאות חוץ לצמתן, הוא מלפנים או מאחור, 

)לעניין זה, אדרבה, מטפחת מכסה טפי, דמתהדקת 

שם היטב, וקל מאוד להתכסות. משא"כ פאה נכרית 

שזז ויוצאין שערותיה ואינה מרגישה(. ומהצדדין 

 תם סופרשקשה יותר להתכסות לא דברו מזה הח

ושאר הפוסקים, ומחמירין בזה רק לכתחילה ולא 

 בתורת מנהג איסור.... 

והאומרים שפאה נכרית )המכסה הכל( עדיפא על 

 ע"כ. "מטפחת, הם דברים בטלים

דבריו האחרונים פשוטים לו כל כך, עד שמרן זצוק"ל 

הם דברים " לא טרח אפילו לבארם, אלא אמר את דברו

 מבהיל." בטלים

 

האמת, שבתוך עמי אנוכי יושבת, וידועים הדברים על 

 הקושי גדול בזמננו לצאת עם מטפחת ובפרט לאירועים,

זהו רק  ,מנסיון ,אולם בעיקר מהמשפחה והחברות.

בתחילתו של התהליך, לאחר תקופה קצרה הקושי 

מקומו להערכה גדולה על הולך ופוחת ומפנה את 

העמידה על העקרונות, חשוב לציין שיש הבדל גדול אם 

מחליפים לכיסוי אמיתי בתחושה של "מסכנות" 

 והרגשה של "אין ברירה" לבין אם משדרים לסביבה

 הדבר ,"ויגבה ליבו" - "ב"ה שזכיתי לעשות רצונו"

 ואכמ"ל.ממעט בהרבה את הקושי החברתי 

האמת תורה דרכה שאין בזה לא מסקנת הדברים, 

שא תפילה שנזכה לעשות רצונו יונ הידור ולא מצוה.

 כרצונו.יתברך 
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 שאלות ותשובות 

 דברי מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל  • למה עדיף פאה על מטפחת? 
 דעת גדולים.   האיכותילכבוד מערכת העלון 

ישנם הטוענים שיש עדיפות והידור מצוה ללבישת פאה כיון שהיא מכסה את כל השערות ולא במטפחת  

 אותם הטוענים כך?עונים ל מכסים את הראש בכיסוי אמיתי אבל מה  אצלינושהשיער מציץ החוצה. ב"ה 

ובמאמר המוסגר אציין שנראה לאחרונה בס"ד שיפור גדול בתחום ואנו שומעים על עוד ועוד משפחות של 

 יראים ושלמים שבוחרים במטפחת. אולי בזכות העלון שלכם... 

 :התשוב

 טענה זו ישנה בהחלט וכבר נכתבה בכמה ספרים

, וגם בזה יש חולקים מחמת המציאות שהיתה בעבר

אולם בזמננו פשוט שאין זו טענה כלל מכמה סיבות 

 כדלהלן.

 

 ?השערותמכסה את כל 

המציאות בזמננו היא שבהרבה מקרים השיער ראשית, 

מעורב בפאה כמו שהודתה בפנינו אחת מבנות 

המשפחה שיש לה פ"נ, ולא שמים לב לזה כ"כ כי 

 השיער שלה מעורב בשיער הפאה.

 

 כל הראשעל כיסוי רוב הציבור מקפיד 

כיום אכשר דרא וב"ה בנות ישראל הכשרות מכסות את 

במטפחת בלי גילוי שיער כלל וכל הטענות שיש ראשן 

מהלובשות מטפחת המגלות שליש מראשן וכו' אינן 

 רלוונטיות בדרך כלל.

 

 ?עומק עםטענה 

ידועים דברי הזוהר הקדוש )פרשת נשא דף קכה( 

שאשה שמגלה משערות ראשה מביאה עניות לביתה 

וגורמת לבניה שיהיו לא חשובים בדור וכו', ואם טענתם 

נכונה שבפאה השיער מכוסה לחלוטין ובמטפחת 

השיער מגולה חלקית, מדוע אינם מקפידים על חבישת 

 פאה בבית והרי השיער מביא קללה! 

ונשאל גם הפוך, אם כטענתם שרק בפאה השיער 

מכוסה לגמרי, מדוע אינם מקפידים לצאת מהבית תמיד 

אפילו ע"מ לפנות את האשפה הם היו אמורים  עם פאה?

להקפיד על כך... וכיון שאין הדברים כך במציאות, אין 

לך הוכחה גדולה מזו שכל הטענה הזו באה ע"מ להתיר 

יציאה לרחוב עם פ"נ ולא על מנת לכסות את השיער 

 .בצורה שהקב"ה רוצה באמת

 

 זיל בתר טעמא

גם אם זה היה נכון שפאה מכסה את הכל, זיל בתר 

טעמא, כל הסיבה שאסור לגלות את השיער הוא משום 

פריצותא וחשש גרימת הרהורים רעים )כפי שהבאנו 

את לשונות הפוסקים בגליונות הקודמים(. איזה אדם 

יכול לטעון שמטפחת עם מעט שערות מבצבצות גורמת 

 ש?! להרהור יותר מפאה שמכסה את כל הרא

האם נאסור מטפחת שרואים ממנה מעט שערות 

)שאינם גורמים להרהור בד"כ( בשביל להתיר פאה שכל 

 כולה גילוי שערות שגורמות להרהור שבעתיים?!

 לסיכום

מי שטוען כאילו טענות בזמננו קרוב לודאי שהוא נגוע 

בדבר, וכמו שהבאנו בעבר, שיש אנשים שאינם מוכנים 

לשמוע שום טענה בנושא ואינם מוכנים לברר את 

והמסקנה תהיה  יעמיקו בדבר מחשש שמאהסוגיא, 

יהיה ואת זה שמצות כיסוי הראש היא רק במטפחת 

 קשה להם לבצע.

 השבוע בגליון:

? למה דוקא הדור שלנו יכול לתקן העניין?  בנושא הזה למה הקהל מודאג מהדיבורים

 נשמות של הדור הקודם מצפים מאיתנו? מהי התועלת מלדבר בנושא? ה מה 

 כל התשובות בשיחה מיוחדת מראש הדיינים דק"ק בעלזא בארצות הברית  

   רבי שלמה הכהן גרוס זצוק"להצדיק  הגאון 



 

אני רואה שהקהל מאד מתוח 

 נושאהומודאג מהדיבורים על 
 אני, נכרית פאה של מהענין לדבר היום קבענו

 מתוח מאד שהקהל גורם הזה שהנושא רואה

 אלו כי, זה נושא על מהדיבורים ומודאג

 מדרכי לשנות לא נפשם ומוסרים שמדקדקים

 כואב להם, הדורות מכל הצדקניות האמהות

 . כמובן- זה בענין והתרים קולות שיגידו לשמוע

 

 אבל, לפעול יכולים לא הם שבביתם אלו ואפילו

 גדולי כמה עד ויודעים, בענין בקיאים הם אם

ה, וגדולי הדורות בערו הז בנושא החמירו הדור

שלהבת, אפילו אלו שבביתם לא נגד זה באש 

יכולים לפעול, עם כל זה אין רצונם לשמוע 

 קולות והתרים בנושא.
 

כל שכן אלו שכל המשפחה שלהם הולכות  כל

עם פאה, וכבר כמה דורות שכולן הולכות כך, 

הם בודאי לא אוהבים לשמוע שמדברים 

מהנושא הזה, ועושים מזה עסק, אם זה מותר 

או אסור, הם חוששים שמוציאים לעז עליהם 

 ועל כל הדורות הקודמים.

 

 

מותר לכתחילה ורק כמה 

 "פרומאקסע" החמירו?
ממילא מיד כאשר פרסמו שהולכים לדבר 

בנושא הזה, היו הרבה ששאלו ודאגו מה 

 הולכים לדבר כאן? 

 

היו לי שלושה סוגים של שואלים, סוג א' שאלו: 

נוהגים וכי אתה הולך לאסור דבר שכל העולם 

בו היתר? אחרים שאלו וכי אתה הולך לחפש 

התירים של דבר שכל הגדולים אסרו? וכת 

שלישית שאלו: מה אתה בכלל צריך לדבר 

מזה, איזה תועלת יהיה מזה, וכי אתה תפעל 

 משהו? וכי אתה תהפוך את העולם?

 

עניתי לכולם, שהם כולם צודקים, מי אני 

להתיר איסורים, ומי אני שאאסור דברים, 

בפרט בנושא זה שכבר שנים שהפוסקים דנים 

בזה, ורוב הגדולים אסרו זאת, רוב מנהיגי 

הדורות יצאו מאוד חזק נגד הפירצה הזו, א"כ 

 מה שייך להוסיף על זה, 

 

ומי מדבר להתיר חס ושלום, וכי אפשר להתיר 

דבר שהגדולים אסרו? וממילא פשוט שלא 

שייך לומר בנושא כזה את הדעה הפרטית 

שלנו, רק היות ולא כל אחד בקי בכל 

השתלשלות הדברים, לכן שייך למסור לציבור 

 מה היתה דעת המתירים והאוסרים.

 

ובפרט שישנם הרבה שחושבים היום, אחרי 

שכך זה הונהג בכל העולם, אז חושבים שזה 

מותר, ורק כמה פרומאקעס החמירו בענין, לכן 

כדאי לדבר מהענין ולראות שזה הפוך! 

המקילין צריכים להתייגע לחפש תירוץ! לא 

 המחמירים!

הוא המתאים  שלנודור ה

 זההענין את הלתקן 
אין שום סיבה ושום טעם להיות מתוחים 

ומודאגים  על השיחה בנושא, מפני שלא הדור 

שלנו הנהיג את הפירצה הזאת, שהרי זה כבר 

נפרץ במשך כמה דורות, ממילא אנחנו לא באים 

בטענות על הדור הזה, כי לא שייך לטעון 

אליהם, אחרי שהאימהות שלהם כבר הלכו כך, 

כו כך, אבל עם וישנם כאלו שהסבתות כבר הל

 כל זה ישנה תביעה על דורנו, 

 

 
 

שזכינו  –שבימינו כבר היה מן הראוי שדור זה 

ברוך השם לראות דור חסידים יראים ושלמים, 

שהרי היום לא מתביישים עם חסידות ועם 

 הידורים, 

ורואים בחוש כמה עניינים שבימינו אכשר דרא, 

יש לנו ברוך השם בדורינו את כל האפשרויות 

להתנהג בדרכי התורה והחסידות בלי שום 

מניעות, לא מפחדים מגויים ולא מהחפשיים, 

ממילא הדור שלנו הוא הדור המתאים לתקן את 

 מה שהתקלקל פעם!

 

ובודאי זה יהיה נחת רוח לצדיקים שזה היה 

נוגע להם בנפשם שבנות ישראל ילכו לבושות 

כפי שמתאים לבנות ישראל הכשרות! כפי 

שהסבתות שלנו הנשים הצדקניות הלכו כל 

 הדורות!

 

 הנשמות של הדור הקודם

ממתינות בעולם העליון 

 שצאצאיהם יתקנו את העניין!
וזה גם כן יהיה זכות בעולם העליון לכל 

הנשמות הללו, שהמצב של הדור אילץ אותם, 

 גבריםל קווי חיזוק
 074-796-2285                ליבי ער

 073-347-9287      דברי רבותינו

 074-796-2328  הישכם אוהבים

 02-6647979   156ש. סוד החשמל

 נשיםל קווי חיזוק

 02-9945047   בראש ובראשונה

 073-383-5300          מעל הטבע

 03-306-5636            בראש אחד

 

 : נציב השבוע
 דרור בן ג'נט וקרן בת עדה •

 הישועותכל ו בקרוב זרע בר קיימא

 שמעון ידידיה בן קרן •
 את שמיםשיעלה בתורה ויר

 מוקד השידוכים הארצי

 למעוניינים בכיסוי מטפחת בלבד

074-796-4285 
השאירו פרטים ושדכנים מנוסים 

 יחזרו אליכם במקרה של התאמה

 מוקד התפילות
מייחלים לשינוי בביתכם אך 

שמכם ללא הצלחה? שלחו את 

ושם האם ובל"נ ת"ח יתפלל 

 עבורכם ללא תמורה!

שהיו מוכרחות לשנות ללבוש פאה, ולעשות 

את הפרצה הזו, שהרי הן ממתינות בעולם 

העליון, שהנכדים והנינים שלהן יתקנו את זה. 

לגבי השאלה השלישית ששואלים האם אני 

 יכול לפעול? 

 

אני בטוח שאני לא אוכל לשנות את כל זה, 

בפרט שהגמרא אומרת עבר ושנה נעשה לו 

כהיתר, כאשר עושים דבר פעם אחת ועוד 

פעם, אזי זה נעשה לאדם כהיתר. כל שכן דבר 

שרוב העולם עבר ושנה כבר עשרות שנים, 

ורוב העולם היום היום נולד כבר עם ההנהגה 

 תר מזה.הזו, אזי אין לך נעשה לו כהיתר יו
 

וידוע לי שישנם אברכים יראי ה' בימיני 

שרוצים להנהיג את זה, אלא שהם לא יכולים 

לפעול את זה בביתם, לא חס ושלום בגלל שבני 

ביתם אינם יראים כראוי, ח"ו, אלא שהם לא 

מבינות מה רוצים מהן, הן טוענות מה דורשים 

 מאיתנו? 

 

הרי דורשים מאתנו אל תיטוש תורת אמך, 

שנתנהג כפי שהאמהות נהגו וכפי שהסבתות 

נהגו, א"כ מה אתם רוצים שאנחנו נאמר 

שהאמהות לא נהגו כראוי? שהסבתות לא נהגו 

כראוי? ואינם יודעות שזה הכל היה מחמת 

מצב הדור השפל שהיה בזמנם בגשמיות 

 וברוחניות, לכן קשה מאוד לדרוש זאת.

 
 

 זה עלהתועלת הגדולה לדבר 
ישנם כאלו שטוענים מוטב יהיו שוגגין, וכשם 

שמצוה לומר דבר הנשמע כך מצוה שלא לומר 

דבר שאינו נשמע, אבל זה לא כך, ישנה תועלת 

גדולה לדבר מהעניין הזה, קודם כל, אפילו אם 

זה יפעל רק אצל אדם אחד, כבר היה כדאי כל 

 השיחה.

 

ושנית, ישנם אברכים רבים יראים ושלמים, 

שהם לא אומרים דעות בבית איך ללכת, 

אברכים כאלה שהם לא שייכים לחוג מסויים 

שמקפידים על משהו מסויים, והם מניחים 

לנשים ללכת איך שהן רוצות, מפני שהם לא 

 יודעים, 

 

הם חושבים שפאה זה דבר שהוא לכתחילה, 

והם אברכים עדינים וטובים, לכן הם לא 

אומרים דעות בבית, כל זה מגיע רק מחסרון 

ידיעה, חושבים שזה דבר חלק, ממילא מניחים 

 ללכת בבית איך שהן רוצות, 

 

לכן כדאי שהעניין הזה יתברר קצת ועל ידי זה 

ידעו שזה לא דבר חלק ושצריך לעבוד על זה, 

 כל אחד לפי מדרגתו.
 

 מתוך הספר הכתר והכבוד. 

 jdnהמשך השיחה יבוא בל"נ. תמונה 

 

, תגובות: סיפורים, למערכת ניתן לשלוח

מידע על או כל , לי ישראלציטוטים מגדו

 חיזוק שנעשה בזכות העלון

 

 בדברים היוצאים מן הלב הגאון רבי שלמה הכהן גרוס זצוק"ל :ראש הדיינים דק"ק בעלזא בארה"ב

 


